# 上海城市规划

中文核心期刊 中国科技核心期刊 RCCSE中国核心学术期刊 中国人文社会科学引文数据库来源期刊 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊 《中国核心期刊(遴选)数据库》全文收录 美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory)收录期刊



# 田上海城市规划

SHANGHAI CHENGSHI GUIHUA

2023年第3期 总第170期

2023年6日







#### 健康城市的社会维度

- 1 社区建成环境影响居民社会健康的国际研究进展与启示 董慰 朱家慧 李罕哲
- 8 社会维度的社区健康影响机制研究——以广州典型社区为例 叶原源 刘玉亭
- 15 流动时代的城市环境暴露与移民健康——基于社会空间效应视角 李志刚 程晗蓓
- 22 社会健康视角下乡村地方依恋研究进展与启示 董禹 霍春竹 白兰 谭卓琳
- 29 健康城市导向下的社区花园网络营造——北京清河街道的实践 刘佳燕 程洁心 郑巧依 张东旭
- 38 "同一健康"理念下山地城市高层住区养犬群体行为与公共空间关联性研究 黄 瓴 严易琳
- 47 社区致胖环境特征与机制解析——以河北省11个地级市为例 盛明洁 杨美玉 唐龙妹 杨 磊

#### 规划实践

- 53 "留改拆"导向下历史风貌区控规编制策略探索——以上海市静安区张园地区规划实践为例 莫 霞 魏 沅
- 62 "双评价"优化模型在城镇圈国土空间规划中的实践探索——以上海市崇明区西沙城镇圈为例 刘 珺

#### 城市研究

- 71 "双碳"战略下上海市规划管控策略探索——基于国际经验的分析研究 谢湘雅 张 翀
- 78 国土空间规划背景下江苏省历史运河遗产价值探析 万雍曼 叶亚乐
- 84 生活型滨水公共空间品质评价研究——以上海苏州河为例 刘若昕 王 林 任 宁 鲍柏江
- 91 开放街区城市形态与空间品质提升研究 管若尘 郎 嵬 陈婷婷 李 郇
- 99 城市近郊村镇公共服务设施"借用"特征分析与机制研究——以重庆永川区板桥镇为例 周奕言 张晨阳
- 107 城市低收入居民搬迁后就业响应及影响因素——基于情景分层的视角 孔子然 肖佳琦 夏永久

## 大数据研究

- 112 融入规划轨道交通的土地使用多情景模拟——以上海外围地区TOD为例 周新刚 杨辰颖 黄永俏 曾灿程 知心毅
- 119 社会可持续视角下基于多源大数据的社区活力测度和更新规划策略研究——以苏州市中心城区为例 陈金留李鹏程 王昊琦 甘文泉

#### 国外规划

- 128 基于治理视角的纽约时代广场城市更新研究 周鸣浩 卢叶炅 许月丽 伍 江
- 136 近20年全球半城市化地区识别与演变的研究热点与趋势——基于CiteSpace的国外数据库文献计量分析 詹子歆 戴林琳

## 市政规划

- 144 城市水务规划韧性提升策略: 雄安新区实践与探索 刘晓青
- 151 面向控制性详细规划的城市综合防灾多道防线建设探讨 张博骞 王 威 马东辉

#### 规划信息

158 规划书评•规划在线•海外传真

#### 本刊启事

- 1. 作者投搞不得侵犯他人著作权。
- 2. 本刊所发文章仅代表作者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
- 3. 本刊对来稿保留修改权,对所发文章享有中文专有出版权(含数字出版权),请勿一稿多投。如有异议,请事先声明。
- 4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载,必须事先征得本刊编辑部和作者同意。
- 5. 限于人力和物力,来稿一律不退,敬请作者自留底稿。
- 6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题,请与印刷厂联系。

#### **SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW**

2023 Vol.3 Total Vol.170





## Contents

### SOCIAL ASPECTS OF **HEALTHY CITY**

- 1 The Influence of Community Built Environment on Social Health: Review and Enlightenment DONG Wei, ZHU Jiahui, LI Hanzhe
- Research on Community Health and Its Influence Mechanism: A Case Study of Communities in Guangzhou YE Yuanyuan, LIU Yuting
- 15 Urban Environmental Exposure and Migrants' Health in the Era of Mobility: From the Perspective of Social-spatial Effects LI Zhigang,
- 22 A Review of Rural Place Attachment upon the Perspective of Social Health DONG Yu, HUO Chunzhu, BAI Lan, TAN Zhuolin
- 29 Building a Community Garden Network under the Guidance of Healthy City: The Practice in Qinghe Subdistrict, Beijing LIU Jiayan, CHENG Jiexin, ZHENG Qiaoyi, ZHANG Dongxu
- 38 Correlation Study on Dog Breeding Group Behavior and Public Space of High-rise Residential Areas in Mountainous Cities under the Concept of "One Health" HUANG Ling, YAN Yilin
- 47 Analysis of the Characteristics and Mechanisms of Obesogenic Environment in Community: Cases Study of 11 Prefecture-level Cities in Hebei Province SHENG Mingjie, YANG Meiyu, TANG Longmei, YANG Lei

#### PLANNING PRACTICE

- 53 On the Planning Innovation of Historic Landscape Area under the Guidance of Reform and Demolition: A Case Study of Zhangjia Garden Area in Shanghai Jing'an District MO Xia, WEI Yuan
- 62 The Application of an Optimized "Dual Evaluation" Model in National Territory Spatial Planning of Town Clusters: A Case Study of Xisha Area in Chongming District of Shanghai LIU Jun

#### **URBAN RESEARCH**

- 71 Research on Shanghai Planning Management Strategy under the "Carbon Emissions Peak and Carbon Neutrality": Based on Analysis of International Experiences XIE Xiangya, ZHANG Chong
- 78 Perception of the Value of the Historical Canal Heritage in Jiangsu Province under the Background of Territorial Spatial Planning WAN Yongman, YE Yale
- 84 Study on the Quality Evaluation of Daily-living Waterfront Public Space: A Case Study of Suzhou Creek in Shanghai LIU Ruoxin, WANG Lin, REN Ning, BAO Baijiang
- 91 Urban Form and the Space Quality Improvement of Open Blocks GUAN Ruochen, LANG Wei, CHEN Tingting, LI Xun
- 99 Research on the "Borrowing" Characteristics and Mechanism of Public Service Facilities in Villages and Towns near the City: A Case Study of Banqiao Town, Yongchuan District, Chongqing ZHOU Yiyan, ZHANG Chenyang
- 107 Employment Response and Influencing Factors of Urban Low-income Residents after Relocation: From the Perspective of Situational Stratification KONG Ziran, XIAO Jiaqi, XIA Yongjiu

### BIG DATA RESEARCH

- : 112 Multi-scenario Simulation of Land Use by Incorporating Planning Rail Transit: A Case Study of TOD in Shanghai Suburbs ZHOU Xingang, YANG Chenying, HUANG Yongqiao, ZENG Cancheng, NIU Xinyi
- 119 Research on Community Vitality Measurement and Regeneration Strategy Based on Multi-source Data from the Perspective of Social Sustainability: A Case Study of Suzhou Central Area CHEN Jinliu, LI Pengcheng, WANG Haoqi, GAN Wenquan

## INTERNATIONAL **PLANNING**

- 128 Study on the Urban Regeneration of Times Square NYC from the Perspective of Governance ZHOU Minghao, LU Yejiong, XU Yueli, **WU Jiang**
- 136 Research Review on Identification and Evolution of Global Peri-urban Areas in the Past Two Decades: A Bibliometric Analysis of Foreign Databases Based on CiteSpace ZHAN Zixin, DAI Linlin

# INFRASTRUCTURE

- : 144 Strategies to Improve the Resilience of Urban Water Planning: Practice and Exploration in Xiong'an New Area LIU Xiaoqing
- 151 Discussion on Construction of Multi-protection for Urban Comprehensive Disaster Prevention Oriented to Regulatory Detailed Planning ZHANG Bogian, WANG Wei, MA Donghui

#### URBAN PLANNING INFO

: 158 Book Review • Latest News • Overseas Practice

#### NOTICE

- 2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
- 3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
- 4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
- 5. Due to limited human and material resources, contributions will not be sent back.
- 6. For binding and printing issues, please contact the printing house.

# ■ 2023年第4期要目预告

主题: 城市更新

城市更新制度状况分析及其改进优化 | 阳建强 唐 斌新时代广州城镇老旧小区改造的政策创新与实践 | 黄慧明 龙萧如 冯 萱 陈嘉平上海城市更新的分类解析与完善制度建设的若干思考 | 周 偲 刘 璇



ISSN 1673-8985 0 6> 9 771673 898232

编辑出版:《上海城市规划》编辑部 地址: 中国上海铜仁路333号 邮编: 200040 电话: 021-32113552/32113553 中国标准连续出版物号: ISSN 1673-8985 定价: 30.00元